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کاهش ١١ درصدی خاموشی ها در پایتخت
مدیرعامل شرکت شــرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ گفت: با اقدامات 
انجام شده در راستای افزایش قابلیت اطمینان شبکه توزیع برق پایتخت، حوادث 
و اتفاقات شبکه برق شهر تهران نسبت به سال گذشته بیش از ۱۰ درصد کاهش 
پیدا کرده اســت.کامبیز ناظریان در گفت وگو با ایسنا، اجرای طرح های اصلاح و 
بهینه ســازی شبکه توزیع برق را از مهم ترین برنامه های در دست اقدام در حوزه 
برق پایتخت دانســت و افزود: با تلاش های انجام شده، شبکه برق تهران بزرگ 
در پایداری مناســبی قرار دارد و حوادث ســطح شبکه شــهر تهران طی ۹ ماه 
ســپری شده از سال ۱۴۰۰ نشان دهنده آن است که قطع برق ناشی از حوادث 
در این مدت در ســطح شبکه فشار ضعیف نسبت به مدت مشابه سال گذشته، 
۱۱ درصد کاهش پیدا کرده اســت.به گفته وی، شــهر تهران دارای بیش از ۱۲ 
هزار کیلومتر شبکه فشار ضعیف زمینی معادل ۲۳ درصد از شبکه فشار ضعیف 
زمینی کل کشور و حدود ۶ ۱٥۰۰ کیلومتر شبکه فشار ضعیف هوایی است که 
این طول گسترده از شبکه در کنار بیش از ٧٥۰۰ کیلومتر شبکه فشار متوسط 
به صورت روزانه در حال رصد، توسعه، اصلاح و بهسازی است.مدیر عامل شرکت 
شــرکت توزیع نیروی برق تهران بزرگ افزود: به منظور توسعه پایداری شبکه و 
کاهش تلفات، کل شبکه فشــار ضعیف هوایی پایتخت با کابل های خودنگهدار 
آلومینیومی جایگزین شــده است که این اقدام، تاثیر قابل ملاحظه ای در کاهش 

حوادث شبکه داشته است.

کشف بیش از۶ هزار مرکز غیرمجاز رمز ارز در کشور
شــرکت تولید، انتقال و توزیع نیروی برق ایران اعلام کرد: تاکنون ۶ هزار و 
۱۶۶ مرکز غیرمجاز اســتخراج ارز دیجیتال در کشور شناسایی شده که از این 
مراکــز ۲۲٥ هزار و ٥۰۰ دســتگاه ماینر با ظرفیت مصرفــی ۶۳۰ هزار و ۸۳٥ 
کیلووات کشف شده اســت.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی وزارت نیرو، در هفته 
گذشــته ۱۱۰ مرکز غیرمجاز استخراج ارز دیجیتال شناسایی و ۲۸۹ دستگاه با 
ظرفیت مصرفی ۱ هزار و ۲۳۸ کیلووات کشــف شده است.خوزستان و خراسان 
رضوی هر یک با ۲۸ درصد، بالاترین آمار کشــفیات کشور را به خود اختصاص 
داده اند و پس از آن استان های آذربایجان شرقی، کردستان و فارس در رده های 
بعدی کشف مراکز اســتخراج غیرمجاز رمز ارز قرار دارند.به گزارش ایرنا، ماینر، 
دستگاه تولیدکننده رمز ارز است. رمز ارز نوعی دارایی دیجیتال است که به طور 
غیرمتمرکز تولید و نگهداری می شود و برای استخراج رمز ارزها باید محاسبات 
ریاضی پیچیده ای توسط رایانه به  طور مستمر انجام شود که مستلزم مصرف برق 
زیادی است.متوسط انرژی مورد نیاز برای استخراج هر بیت کوین به عنوان اولین 
رمزارز ساخته شده، حدود ۳۰۰ مگاوات ساعت برآورد می شود که این انرژی به 
صورت متوســط معادل مصرف برق بیش از ۳٥ هزار واحد مسکونی در یک روز 
اســت.به اســتناد تخمین مراجع بین المللی) Cambridge، ۲۰۲۱( در حال 
حاضر متوسط مصرف برق سالانه کل شبکه جهانی بیت کوین حدود ۹۶ میلیارد 
کیلووات ساعت برآورد می شود که این مقدار از مصرف سالانه برق در کشورهایی 

مانند بلژیک، فنلاند و اتریش بیشتر است.

امضای یادداشت تفاهم برای اتصال شبکه برق
 ایران و قطر

رئیس کمیسیون همکاری های مشترک اقتصادی ایران و قطر ضمن تشریح 
برنامه های ســفر رئیس جمهوری به قطر، از تلاش برای امضای یاداشت تفاهم 
برای اتصال شبکه برق کشــورمان با قطر خبرداد.به گزارش پایگاه اطلاع رسانی 
وزارت نیرو، »علی اکبر محرابیان« گفت: ســفر به دعوت رســمی امیر قطر انجام 
شده اســت و در زمینه روابط اقتصادی، ترانزیت، انرژی و غیره مذاکرات خوبی 
صورت گرفته است.وی افزود: یادداشت تفاهم های بین دو کشور در زمینه برق، 
اتصال شــبکه برق ایران به قطر، مبادلات کالا، سرمایه گذاری، توسعه روابط در 
زمینه مناطق آزاد و تجاری، حوزه های فرهنگی و گردشگری امضا می شود.وزیر 
نیروخاطرنشــان کرد: آیت الله رئیسی ملاقاتی هم با ایرانی های فعال حوزه های 
اقتصادی مقیم کشــور قطر خواهند داشــت.به گفته محرابیان، این سفر دارای 
اهمیت بسیار زیادی بوده و می تواند در توسعه روابط ایران و قطر تاثیرگذار باشد. 

عقبگرد قیمت نفت در برابر چشم انداز توافق ایران
قیمت نفت روز دوشنبه تحت تاثیر برنامه بایدن و پوتین برای برگزاری نشستی 
پیرامون بحران اوکراین و چشم انداز توافق هسته ای بین ایران و قدرتهای جهانی، 
کاهش پیدا کرد.به گزارش ایســنا، دفتر امانوئل ماکرون، رئیس جمهور فرانسه 
در بیانیه ای اعلام کرد با روســای جمهور آمریکا و روسیه برای نشستی پیرامون 
امنیت و ثبات اســتراتژیک اروپا صحبت کرده است. کاخ سفید اعلام کرد بایدن 
برگزاری این نشست را به شرطی قبول می کند که حمله ای اتفاق نیفتاده باشد.
بهای معاملات نفت برنت ٧۳ سنت معادل ۰.۸ درصد کاهش پیدا کرد و به ۹۲ 
دلار و ۸۱ سنت در هر بشکه رسید. این شاخص ابتدای معاملات بیش از یک دلار 
افزایش یافته و به بیش از ۹٥ دلار رســیده بود که بالاترین قیمت از چهارشنبه 
گذشته بود.بهای معاملات وست تگزاس اینترمدیت آمریکا پس از این که در ابتدا 
به ۹۲ دلار و ۹۳ سنت در هر بشکه صعود کرد، آخرین بار با ٥۲ سنت معادل ۰.۶ 
درصد کاهش، ۹۰ دلار و ٥٥ ســنت در هر بشکه بود.بازارهای نفت طی یک ماه 
گذشته تحت تاثیر نگرانیها درباره احتمال حمله روسیه به همسایه خود و مختل 
شدن عرضه نفت، ملتهب بوده اند اما رشد قیمتها تحت تاثیر چشم انداز بازگشت 
بیش از یک میلیون بشکه در روز صادرات نفت ایران محدود شده است. یک مقام 
بلندپایه اتحادیه اروپا روز جمعه گفته بود توافق برای احیای توافق هسته ای سال 
۲۰۱٥ ایران بسیار بسیار نزدیک است.تحلیلگران می گویند عرضه به بازار محدود 
مانده و افزوده شــدن عرضه بیشتر کمک خواهد کرد اما قیمتها در کوتاه مدت 
پرنوسان می مانند زیرا نفت ایران زودتر از اواخر امسال به بازار برنمی گردد.بادن 
مور، تحلیلگر کالای بانک ملی استرالیا گفت: از نظر ژئوپلیتیکی فشارهای زیادی 

وجود دارد که دشوار بتوان دانست پاسخ بازار چه خواهد بود.

طرح توزیع یارانه بنزین در کیش آغاز شد
از امروز همزمان با اول اســفندماه طرح بازتوزیع یارانه بنزین در جزیره کیش 
آغاز شده است.به گزارش ایسنا، پیگیری ها نشان می دهد که در این طرح، همه 
شــهروندان دارای کارت کیشــوندی اعم از مالکان خودرو و افراد بدون خودرو، 
امکان دریافت سهمیه بنزین ۲۰ لیتری را دارا خواهند بود.همانطور که پیش از 
این هم مسئولان منطقه آزاد کیش اعلام کرده بودند در این طرح، قیمت بنزین 
تغییری نکرده اســت و بنزین یارانه ای ۱٥۰۰ تومان و قیمت بنزین آزاد۳۰۰۰  
تومان است و افراد فاقد خودرو که مصرف بنزین ندارند می توانند سهیمه بنزین 
یارانه ای خود را به دیگران انتقال داده یا به فروش برسانند.بر این اساس سهمیه 
خودروهای عمومی کماکان مانند قبل به کارت ســوخت آنها تعلق می گیرد.این 
طرح به صورت آزمایشی در جزیره کیش به اجرا درآمده و پیش از این اعلام شده 
بود قرار اســت در جزیره قشم نیز اجرایی و بعد از بررسی نتیجه آن در سرزمین 
اصلی نیز اعمال شود.بر همین اساس مقرر شده که در پایان اسفندماه نتایج اولیه 

این طرح به ستاد اقتصادی دولت اعلام شود.

نماینده مردم سنندج در مجلس شورای اسلامی:
برای حل مشکلات صنعت خودرو

 از توان بخش خصوصی استفاده شود
نماینده مردم سنندج در مجلس شورای اسلامی گفت: در صنعت خودرو باید 
بتوانیم از ظرفیت و توان بخش خصوصی برای حل مشکلات این صنعت استفاده 
کنیم.محسن فتحی نماینده مردم سنندج  و عضو کمیسیون بهداشت و درمان 
در مجلس شورای اسلامی در بازدید از خطوط تولید SUV دیگنیتی و فیدلیتی 
شــرکت بهمن موتور و ســالن های تولیدی کروز و بزرگترین مرکز تحقیقات 
قطعات الکترونیکی کشور و همچنین واحد ساخت دستگاه های هایتک خطوط 
تولید کروز ضمن تایید بر پیشــرفت های انجام شــده و تشویق فعالیت بانوان 
صنعتگر و همچنین فعالیت ویژه بر ارتباط دانشگاه و صنعت که در این شرکت 
اتفاق افتاده است، گفت: با توجه به دغدغه مقام معظم رهبری  پیرامون صنعت 
خودرو باید بتوانیم بر توان تولید داخلی تکیه و با اســتفاده از ظرفیت و دانش 
بخش خصوصی، شــرایط رفع موانع و مشــکلات این صنعــت را فراهم آوریم.
این نماینده مردم در مجلس شــورای اســلامی با بیان اینکه در کمیسیون ها و 
فراکسیون های مرتبط راهکارهایی برای رفع معضلات صنعت خودروسازی در 
حال تدوین است، خاطرنشان کرد: صنعت خودرو به یک کار کارشناسی درست 
نیاز دارد که استفاده از دانش و ظرفیت خود تولید کنندگان صنعت قطعه سازی 
و خودروسازی بخش خصوصی به حل شدن هر چه سریعتر این مشکلات کمک 

بسزایی خواهد داشت.

اخبارانرژی

خودرو

از ژل تزریقــی و غذای ســگ و گربه گرفتــه تا لوازم 
خانگی، تجهیزات صنعتی و خودرو مجموعه ای اســت که 
واردکننــدگان در روال معمول تجــاری ایران به گمرک و 
بنادر آوردند ولی ناگهان واردات آن ها ممنوع اعلام شــد و 
سال هاست که نه صاحبان کالا می دانند باید چه کنند و نه 
وقتی مصوبه ای صادر شــده توانسته تکلیف ده ها میلیون 
دلار کالا را مشخص کند؛ اقلامی که دیگر فاسد و مستهلک 
شــده و یا در آســتانه آن قرار دارند و زمان صرف اختلاف 
نظر  و ناهماهنگی دســتگاه های ذیربط شده است؛ جریانی 
که گمرک نیز مدتهاســت گزارشی در مورد آن ارائه نکرده 
و ابهامات را بی پاســخ گذاشته است.به گزارش ایسنا، این 
تکرار ماجرای کالاهای گروه چهار)مصرفی و غیراساســی( 
اســت که به دفعات مطرح شده و شروع آن از سال ۱۳۹٧ 
با آن تصمیم پرچالش برای تغییر سیاست ارزی و ورود ارز 
۴۲۰۰ تومانی بود که دولت بــه یکباره ممنوعیت واردات 
لیست بلند بالایی از کالاها را اعلام کرد و از جمله آن گروه 

چهار جزو ممنوعه های دولتی قرار گرفت.
ممنوعیت یکباره با تجارت ایران جور نیست

اگرچه کنترل جریان واردات در راستای حمایت از تولید 
داخل و صرفه جویی ارزی مورد توجه است ولی در این بین 
شــرایط تجاری ایران و قواعد و چارچوب های آن هم حائز 
اهمیت است که با چنین دستورات یک دفعه ای معادله اش 
در هم می پیچد.  به هر حال واردکنندگان در روال معمول 
تجاری، کالا را با دریافت ثبت سفارش و حتی بدون صدور 
آن از مبداء خریداری کرده و به گمرک رسانده و در جریان 
دریافت مجوزهای ترخیص قرار داشتند و یا حتی برای آن 
هم هنوز اقدام نکرده بودند که با ممنوعیت مواجه شــده و 
ترخیص میلیون ها دلار کالا متوقف شد. با اینکه این فرایند 
تجــارت و ورود کالا بدون مجوز به بنادر بارها مورد انتقاد 
قرار داشته و اصلاحی هم صورت نگرفته ولی به هر صورت 
در این بین حتی دارنــدگان مجوز دولت برای واردات هم 
به بن بســت ممنوعیت خورده و حقوق آنها نادیده گرفته 
شــد.اواخر ســال ۱۳۹۸ اعلام ارونقی- معاون وقت فنی 
گمرک - از این حکایت داشــت کــه ارزش کالاهای گروه 
چهار )به اســتثنای خودرو( حدود ٧۰ میلیون یورو است و 
با وجود اینکه برخــی مخالف ترخیص این کالاها به دلیل 
خروج ارز و یا تاکید بر لوکس بودن آن داشتند، وی گفته 

بود برای اقلامی که قبل از ممنوعیت وارد بنادر و گمرکات 
شــده باید با توجه به حقوق مکتســبه ای که برای صاحب 
کالا ایجاد شده است، تصمیم گیری و طبق ضوابط تعیین 
تکلیف شود.بر این اســاس با مصوبه هیات دولت در پایان 
بهمن ماه ۱۳۹۸ مهلتی ســه ماهه تعیین شد که صاحبان 
کالاهای گــروه  چهار بتوانند طبــق ضوابط  برای تعیین 
تکلیف کالا اقدام کنند اما این مصوبه خود ایراد داشــت از 
جمله اینکه تاکید بر اظهار کالا بود و از ســویی با توجه به 
شــیوع ویروس کرونا اقدام موثری برای تعیین تکلیف این 
کالاهــا صورت نگرفت. در ادامه بار دیگر مهلت ســه ماهه 
مشخص شد که در شهریورماه سال گذشته به پایان رسید 
اما باز هم گزارش های گمرک نشــان داد که ترخیص قابل 
توجهی انجام نشد و با توجه به عدم تمدید زمان مصوبه این 
کالاها بلاتکلیف باقی ماند.به هر ترتیب در بهمن ماه ســال 
گذشته طی مذاکرات صورت گرفته، مصوبه ای برای تعیین 
وضعیت کالاهای گروه چهار صادر شــد که در مورد اقلام 

دارای ثبت ســفارش بانکی، راه ترخیص را تحت شرایطی 
باز کرد و  مقرر شد فرآیند تجاری و ترخیص  این کالا که 
قبل و یا بعد از ممنوعیت وارد شده اند با تائید منشاء ارز از 
ســوی بانک مرکزی طی شود، اما در مورد کالاهای بدون 
ثبت سفارش بانکی )بدون انتقال ارز( تصمیمی گرفته نشده 
و تعیین تکلیف آنها مشروط به صدور مجوز و مصوبه هیات 

وزیران برای تمدید مهلت شد.
در اردیبهشــت ماه امســال، گزارش گمــرک از ابلاغ 
مصوبه مربوطه و اجرای آن برای کالاهای با ثبت ســفارش 
بانکی حکایت داشــت اما در مورد بــدون انتقال ارز هیچ 
اقدامی صــورت نگرفت و این در حالی اســت که حتی در 
مورد دارای ثبت سفارش بانکی هم گزارشی وجود ندارد که 
سرانجامشــان به کجا رسیده است و پیگیری های صورت 
گرفته از معاونت فنی گمرک ایران برای دریافت توضیحی 
در مورد تعیین تکلیف این قبیل کالاها و اینکه چرا متروکه 
و یا مرجوع نیز نشــده اند بی پاســخ مانده است.طبق ماده 

۱۰٥ قانون امور گمرکی، هرگاه ورود کالایی ممنوع است 
و اظهار شده باشــد، باید گمرک از ترخیص آن خودداری 
کنــد و به صاحب کالا و یا نماینــده قانونی وی به صورت 
مکتوب اخطار دهد که حداثر ظرف مدت سه ماه نسبت به 
مرجوع کردن اقدام کند و این در شرایطی است که در بین 
اقلام گروه چهار، هستند کالاهایی که اظهار شده اند اما به 
دلیل مشخص نبودن وضعیت و حتی عدم تائید منشاء ارز 
امکان ترخیص پیدا نکرده ولی مرجوع هم نشده است که 
از جمله آن می توان به میلیون ها دلار محموله لوازم خانگی 
برند بوش اشــاره کرد که گمرک تکلیف آن را مشــخص 

نکرده است.
 هم ارز رفت هم قاچاق آمد!

بر این اســاس اکنون میلیون هــا دلار کالای غیرقابل 
ورود در گمــرک وجود دارد که نــه مصوبه ای برای تعیین 
تکلیف آن صادر می شود و نه حکمی برای برگشت و خروج 
از کشور، در این حالت این سرمایه صاحبان کالاست که به 
مــرور از بین می رود، حتی اگر تامین ارز بهانه ممنوعیت و 
عدم ترخیص  بوده است که در هر صورت در جریان خرید 
کالا، ارز بابت آن پرداخت شده و این تعلل تمامی این منابع 
ارزی را هدر داده است، از سویی اگر کالا فاسدشدنی است 
که بعد از حداقل ســه ســال دیگر نمی توان انتظار کالای 
تاریــخ دار و با کیفیــت از اقلام مانده در گمرک داشــت، 
موضوع دیگر اینکه این کالاها در شرایطی در گمرک ماند 
و مهر ممنوعیت بــر آن خورد که از عمده آنها به وفور در 
سطح کشور دیده می شود که از مبادی غیررسمی و قاچاق 

وارد شده و حتی مسئولان نیز به آن اذعان دارند.
اگر هم قرار به ترخیص باشد گران تر است

موضوع قابل تامل دیگر این است که حتی اگر دولت به 
مرحله ای برسد که بخواهد تکلیف کالاهای گروه چهار را 
مشــخص کند، در ایده آل ترین حالت در اوایل سال آینده 
خواهد بــود و در آن زمان باید طبــق قانون بودجه عمل 
شــود که برای ســال ۱۴۰۱ دیگر خبــری از  نرخ ۴۲۰۰ 
تومانی برای محاســبه عوارض واردات نیســت و محاسبه 
حقــوق ورودی و مالیات بر ارزش افــزوده بر مبنای نرخ 
ســامانه ETS بانک مرکزی، یعنی نرخی نزدیک به بازار 
انجام می  شــود که هزینه را بــرای واردکننده کالای گروه 
چهار با حداقل دو برابر سود بازرگانی را افزایش خواهد داد.

هم ارز رفت هم قاچاق آمد!

پرسه میلیون ها دلار ممنوعه در گمرک

وزیر نفت نقش مجمع کشــورهای صادرکننده گاز در 
عرضه پایدار گاز در شــیوع ویروس عالم گیر کرونا را مثبت 
ارزیابی کرد و گفت: اعمال تحریم های یکجانبه علیه اعضای 
مجمع نه تنها ناقض قوانین بین المللی اســت، بلکه امنیت 

انرژی جهان را به خطر می اندازد.
به گزارش وزارت نفت، »جواد اوجی« در آستانه برگزاری 
ششــمین نشست سران جی ئی سی اف در دوحه با اشاره به 
نقــش راهبردی این مجمع در صــادرات گاز جهان اظهار 
داشت: اعضای مجمع کشورهای صادرکننده گاز در شرایط 
ســخت شــیوع ویروس کرونا به درســتی نقش خود را در 
عرضه پایدار گاز در جهان ایفا کردند.وی یکی از مهمترین 
آموختــه همه گیری کرونا را توجه هر چه بیشــتر به نقش 
و اهمیــت همکاری های بین المللی دوجانبه و چندجانبه و 
تعاملات راهبردی با سازمان ها و مجامع انرژی بیان کرد و 
افزود: مجمع کشــورهای صادرکننده گاز با توجه به دوران 
گذار انرژی ارتقای امنیــت عرضه گاز طبیعی در بازارهای 
منطقه ای و جهانی را به عنوان ســوخت قابل دسترســی و 
دوســتدار محیط زیست در سطح جهان، به ویژه ملل دچار 
فقر انرژی در دســتورکار خود قرار داده است.وزیر نفت از 

ایران به عنوان یکی از بزرگترین دارندگان ذخایر اثبات شده 
گاز طبیعــی جهان نام برد و با بیان اینکه ایران با داشــتن 
۳۳۸ هزار کیلومتر شــبکه داخلی گازرسانی، از کشورهای 
پیشــرو در این زمینه اســت به موضوع تحریم اشاره کرد 
و گفت: اعمــال تحریم های یکجانبه می تواند جریان پایدار 
گاز طبیعی در ســطح جهان را با اختلال روبه رو و امنیت 
عرضه گاز طبیعــی را به مخاطره بیندازد.اوجی بر ضرورت 
سیاســت زدایی از همکاری های بین المللــی و جهانی گاز 
تأکید کرد و اظهار داشت: اعمال تحریم های یک جانبه علیه 
اعضای مجمع نه تنها ناقض قوانین بین المللی اســت، بلکه  

امنیت انرژی جهان را به خطر می اندازد.
وی، سیاست وزارت نفت در دولت سیزدهم را همکاری 
راهبردی با کشــورهای منطقه و همچنین اعضای مجمع 
کشــورهای صادرکننــده گاز بیان کرد و ادامــه داد: ایران 
بــا توجه به موقعیت جغرافیایی و زیرســاخت های موجود 
می تواند مطلوب ترین گزینه برای انتقال گاز به شرق و غرب 
باشــد.وزیر نفت تأکید کرد: امنیت انرژی در جهان محور 
اصلی ششــمین اجلاس مجمع کشورهای صادرکننده گاز 
GECF خواهد بود.اوجی با بیان اینکه امروز )سه شــنبه، 

سوم اســفندماه( به صورت رسمی ششمین نشست مجمع 
کشــورهای صادرکننده گاز با حضور رئیس جمهوری آغاز 
به کار می کند، گفت: در این نشســت رؤســای جمهوری و 
نمایندگان ۱۱ کشــور عضو همچون الجزایر، مصر، ایران، 
لیبی، نیجریه، قطر، روســیه، ونزوئلا و اعضای ناظر شامل 
آذربایجان، عراق، مالــزی، نروژ، پرو و امارات متحده عربی 
حضور دارند.وی گفت: فردا رأس ساعت ۱۰ صبح ششمین 
نشست مجمع کشورهای صادرکننده گاز با خوشامدگویی 
امیــر قطر آغاز بــه کار خواهد کرد، پس از آن ســخنرانی 
دبیرکل این مجمع و سپس ســخنرانی روئسای جمهوری 
کشــورهای عضو از جمله ایران انجام می شــود.وزیر نفت، 
به ســهم ۴٥ درصدی مجمع کشــورهای صادرکننده گاز 
در تجارت جهانی گاز اشــاره کرد و گفت: کشورهای عضو 
این مجمع هم اکنون ۶٥ درصد از ذخایر گازی جهان را در 
اختیار دارند.اوجی با تأکید بر این که امنیت انرژی در جهان 
محور اصلی ششمین اجلاس مجمع کشورهای صادرکننده 
گاز خواهد بود، گفت: تأمین امنیت عرضه و تقاضای گاز در 
جهان از دیگر مباحث مورد تأکیــد در این دور از اجلاس 
مجمع خواهد بود؛ ایران با داشتن دومین ذخایر اثبات شده 

گاز در جهــان می تواند در تامیــن بلندمدت انرژی در این 
بخش نقش مهمی را ایفا کند.وی، گاز طبیعی را ارزان ترین 
و پاکترین ســوخت در منطقه خاورمیانه و جهان خواند و 
گفت: ایجاد تنش بین روســیه و غــرب و افزایش تقاضای 
انرژی پس از پایان ویروس عالم گیر کرونا می تواند از جمله 
دلایلی باشــد که این دور از نشســت مجمع کشــورهای 

صادرکننده گاز را حائز اهمیت کرده است.
وزیر نفت از قطر و ســعد الکعبی، وزیر انرژی این کشور 
به خاطر میزبانی ششمین نشست سران مجمع کشورهای 
صادرکننده گاز قدردانی کرد.به گزارش ایرنا، اعضای مجمع 
کشــورهای صادرکننده گاز ۴۴ درصد از تولید گاز جهان، 
۶٧ درصد از ذخایر گازی جهــان، ۶۴ درصد از انتقال گاز 
بــا خط لوله و ۶۶ درصد از تجارت گاز طبیعی مایع شــده 
)ال ان جی( را در اختیار دارند.کشــورهای الجزایر، بولیوی، 
مصر، گینه اســتوایی، ایران، لیبی، نیجریه، قطر، روســیه، 
ترینیداد و توباگو، ونزوئلا، ۱۱ عضو اصلی جی ئی ســی اف 
هســتند و مالزی، نروژ، عراق، پــرو و آذربایجان و امارات 
به عنوان اعضای ناظر در مجمع کشورهای صادرکننده گاز 

شرکت می کنند.

بنا بر اعــلام معاون وزیــر راه و شهرســازی، ثبت نام 
همه گروه ها در طرح نهضت ملی مســکن شامل مجردها 
و متاهل هــا در حــال انجام اســت و روز ۲۹ اســفندماه 
این مهلــت به پایان می رســد.به گزارش ایســنا، فرصت 
 نام نویســی در ســامانه نهضت ملی مســکن به نشــانی
saman.mrud.ir برای همه گروهها از جمله افراد مجرد 
بالای ۲۳ ســال که پیش از این تا ۲۰ بهمن ماه اعلام شده 
بود تا انتهای ســال جاری تمدید شــد و آنطور که محمود 
محمودزاده ـ معاون وزیر راه و شهرسازی ـ به پایگاه خبری 
وزارت راه و شهرســازی گفته این زمان در روز ۲۹ اسفند 
به اتمام می رســد و بعد از آن تحلیــل و پالایش اطلاعات 
متقاضیان ثبت نام شده، تکمیل و نهایی می شود.البته گفته 
می شــود در حال حاضر پالایش بیش از ۹٥ درصد از کل 
متقاضیان نهضت ملی مســکن انجام شده و برای کنترل 

شرط ســکونت به ادارات راه و شهرســازی استانها ارسال 
شده اند. محمودزاده دیروز با اعلام اینکه تولید مسکن روند 
صعودی گرفته و به ٥۲۰ هزار واحد در سال رسیده ایم وعده 
داد که اوایل ســال آینده یک نهضت بزرگ ساخت و ساز 
در کشــور خواهیم داشت.او همچنین اعلام کرد: در مقطع 
زمانی نیاز است تا سایت نام نویسی طرح نهضت ملی مسکن 
بسته و ارزیابی های کلی و ساماندهی ثبت نامی ها انجام شود 

که این کار بعد از پایان اسفند آغاز خواهد شد. 
در عین حــال اگر تقاضایی متعاقب آن وجود داشــته 
باشــد در آینده بــرای تمدید نام نویســی در طرح نهضت 
ملی مســکن تصمیم گرفته خواهد شــد.معاون مسکن و 
ساختمان وزیر راه و شهرسازی توضیح داد: در حال حاضر 
همه گروه های واجد شــرایط طرح نهضت ملی مسکن در 
حال ثبت نام هســتند و فقط مختص به مردان مجرد بالای 

۲۳ سال سن نیســت. همچنین در تمامی شهرهای کشور 
ثبت نام انجام می شــود.محمودزاده چنــد روز قبل درباره 
تکلیف متقاضیانی که پیامک تعیین وضعیت آنها ارســال 
نشــده گفته بود  متقاضیانی که پیش از این در طرح اقدام 
ملی مســکن ثبت نام کرده اند و هنوز نتایج آن ها پالایش و 
اعلام  نشــده، می توانند به ادارات راه و شهرسازی استان و 
یا شــرکت عمران شهرهای جدید محل سکونت خود و در 
شهرهای زیر صد هزار نفر نیز به بنیاد مسکن مراجعه کنند 
تا از نتیجه ثبت نام خود آگاه شوند.بنابراین گزارش، قانون 
جهش تولید و تامین مسکن )نهضت ملی مسکن( مصوب 
۱٧ مردادماه ۱۴۰۰ یکی از برنامه های کلان دولت سیزدهم 
محســوب می شــود. دولت با تلفیق دو طرح »نهضت ملی 
مســکن« و »اقدام ملی مســکن« قصد دارد چهار میلیون 
واحد مسکونی طی چهار سال احداث کند. بانک ها موظف 

شده اند سالیانه ۳۶۰ هزار میلیارد تومان تسهیلات به طرح 
جهش تولید و تامین مسکن اختصاص دهند. طبق آخرین 
آماری که وزارت راه و شهرســازی ارایــه داده تا روز یکم 
اســفندماه ۱۴۰۰ تعداد ۳۲۰ هزار واحد یا تکمیل شده یا 
آماده عملیات اجرایی است و برای یک میلیون واحد تامین 
زمین شده است.رستم قاسمی  وزیر راه و شهرسازی ـ وعده 
داده که تا پایان ســال جاری ۸۰۰ هزار واحد نهضت ملی 
مسکن به مرحله عملیات اجرایی برسد.  وام این واحدها در 
تهران ۴٥۰ میلیون تومان، دیگر کلانشهرها ۴۰۰ میلیون، 
مراکز اســتانها ۳٥۰ میلیون، ســایر مناطق شهری ۳۰۰ 
میلیون و روستاها ۲٥۰ میلیون تومان با نرخ سود حداکثر 
۱۸ درصد تعیین شده است. طبق آخرین برآوردها قیمت 
هــر متر مربع واحدهای نهضت ملی مســکن ۴.٧ میلیون 

تومان خواهد بود.

رئیــس اتاق مشــترک بازرگانــی ایران و 
برزیــل اظهار کــرد: توافقاتی بــا برزیل برای 
زمین هایــی در قالب ۱۰ هزار هکتاری درحال 
انجام اســت که به صورت قطعات کوچکتر به 
ایرانی ها عرضه شــود، به ایــن صورت که هر 
کســی مقداری از این زمین ۱۰ هزار هکتاری 
را برمی دارد و شــروع به پرداخت و کشاورزی 
می کند.سید فخرالدین عامریان در گفت وگو با 
ایلنا در مورد نتایج سفر وزیر کشاورزی برزیل 
به ایران اظهار کرد: وزیر کشــاورزی برزیل در 
قالب هیئتی که ۳۰ نفر از تجار برزیل و روسای 
چنــد اتحادیه چهارشــنبه شــب وارد تهران 
شــدند. بعد از آن دیداری را از تخت جمشید 
و پتروشیمی شیراز داشتند. بعد از بازدیدی که 
از خط تولید اوره در پتروشیمی شیراز داشتند، 
صحبت هایی با آقای ســعادتی نژاد داشــته و 
تفاهم نامه هایــی را امضا کردند مبنی بر اینکه 
۴۰۰ هزار تن اوره را به صورت تهاتر به برزیل 
صــادر کرده و به جای آن نهاده وارد کنند.وی 
افزود: ما مشکلاتی را در تهاتر کالا داشتیم که 
بیشتر مربوط به کشور خودمان است. از آنجا 
که نهاده هــای دامی مانند ذرت و کنجاله های 
ســویا ارز ۴۲۰۰ تومانی دریافت می کنند و از 
ارز  طرف دیگر صادرکنندگان پتروشیمی باید 
صادراتــی خود را به صــورت ارز نیمایی وارد 
کشــور کند، تجار نمی تواننــد چنین تهاتری  
را انجام دهند. منتظر هســتیم تا این مشکل 

حل شود تا دوستانی که می توانند اوره یا دیگر 
کالاها صادر کنند، بتوانند در مقابل آن نهاده  
وارد کرده و بانک مرکزی هم اجازه رفع تعهد 
را له بانک عامل آنها بدهد.رئیس اتاق مشترک 
بازرگانی ایران و برزیل گفت: الان هم ما بیش 
از یک میلیون تن اوره به برزیل صادر می کنیم، 
برزیل در سال بیش از ٥ میلیون تن اوره وارد 
می کند. از آنجا که صادرکنندگان ما صادرات 
بیشتری در این حوزه انجام نمی دهند، برزیل 
مابقی نیاز اوره  ای خود را از دیگر کشورها مانند 
روســیه تامین می کند . فرض کنیم شــرکت 
صادرکننده بخواهد اوره را بفرستد و در مقابل 
ذرت ارسال نکند باید چه کرد؟ باید ضوابطی 
مثل LC باشــد که چنین مشکلاتی به وجود 
نیاید. مشــکل این اســت که این تهاتر به چه 
صورت انجام خواهد شــد؟وی ادامه داد: یکی 
از راه حل ها ایجاد صندوق مشــترک است  که 
اتاق بازرگانی نیز از مدت ها قبل آن را پیگیری 
می کند تا یک بانک ایرانی و یک بانک برزیلی 
بتوانند تضمین های لازم را از طرفین داشــته 
باشــند. با این حال با وضعیــت فعلی به نظر 
نمی رســد که همین تفاهم نامه هم به نتیجه 
برسد. صرف اینکه یک تفاهم نامه نوشته شود 
و طرفین نتوانند آن را اجرا کنند دارای ارزش 
نیســت. عامریان بیان کرد: امیدواریم ضوابط 
درستی در این زمینه طراحی شود، در صورتی 
که این اتفاق رخ دهد ما می توانیم ســالانه ٥ 

میلیون تن اوره به برزیل صادر کنیم که ارزش 
آن حدود ۳ میلیارد دلار می شود درحالی که 
ما بیش از ٥ میلیارد دلار از این کشور واردات 
داریم.وی افزود: در مذاکراتی که در کمیسیون 
کشــاورزی مجلس داشــتیم، مطرح شد که 
بتوانیم کالاهای کشاورزی انار، پسته، کشمش، 
خرمــا و زعفــران را که در برزیــل طرفداران 
زیــادی دارند را به این کشــور صادر کنیم. با 
مذاکراتی که با وزیر کشاورزی برزیل داشتیم 
قرار شــد که ایــران یک نمایشــگاه دائمی را 
در شــهر ســائوپالو  برزیل تشــکیل دهد که 
تولیدکنندگان مــا بتوانند کالاهای خود را در 
این نمایشگاه ها عرضه کرده و نسبت به فروش 
مستقیم به تجار برزیلی اقدام کنند.رئیس اتاق 
مشــترک بازرگانی ایران و برزیل تصریح کرد: 
با اینکه برزیل ٥ تا ۶ میلیارد دلار به کشــور 
ما صادرات دارند. به محض اطلاع رســانی در 
مورد جلسه یا نمایشگاهی در ایران ۴۰ تا ٥۰ 
نفر از تجار یا تشکل های آنها به ایران می آیند 
ولــی تولیدکنندگان ما به خــود این زحمت 
نمی دهند کــه برای نمایشــگاه ها یا همراه با 
وزرا یا نمایندگان مجلس به این کشــور سفر 
کنند تا بتوانند محصولات خود را بفروشــند. 
زعفران ما اســپانیا رفته، آنجا بسته بندی شده 
و به برزیل می رود. چرا ما مســتقیما این کار 
را نکنیم؟ قرار نیســت تاجر زعفران بنشیند و 
دولتی ها بــرای او در برزیل بازار پیدا کنند . با 

اینکه ما تحریم هستیم وزیر برزیل سه روز در 
ایران به جاهای مختلف رفت و کار کرد که این 
موضوع نشان از تمایل این کشور به گسترش 
روابــط دارد اما متاســفانه از طرف ما چنین 
پیگیری دیده نمی شــود. ما از همه این کالاها 
به ســفیر و همراهان هدیه داده ایم اما تجار و 
بازرگانان ما باید تلاش کنند که در برزیل برای 
خود شــریک تجاری بیابند.وی در پاســخ به 
سوالی پیرامون کشت فراسرزمینی خاطرنشان 
ســاخت: در مورد کشــت فراســرزمینی نیز 
مذاکرات زیادی شد. کشاورزان ما بسیار علاقه 
دارند که برای  خرید زمین و تولید محصول در 
برزیل اقدام کنند. درخواست اتاق بازرگانی از 
وزیر کشاورزی برزیل در این مورد درخواست 

کرد. توافقاتی بــرای زمین هایی در قالب ۱۰ 
هزار هکتاری درحال انجام است که به صورت 
قطعات کوچکتر به ایرانی ها عرضه شود، به این 
صورت که هر کسی مقداری از این زمین ۱۰ 
هزار هکتاری را برمی دارد و شروع به پرداخت 
و کشــاورزی می کند. مشکلی که داشتیم این 
بود که کسانی که ســرمایه گذاری می کردند 
باید ویزا می گرفتند امــا قوانین اخیر مجلس 
برزیل مبنی بر اینکه در صورت سرمایه گذاری 
و خرید ملک یا زمین کشاورزی بتواند اقامت 
بگیرد و به کشاورزی ادامه دهد. ان شا الله تا یک 
تا دو هفته آینده اتاق بازرگانی شروع به عرضه 
زمین ها می کند تا دوســتان بتوانند برای کار 

کشاورزی خود اقدام کنند.
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